
سخنگوی قوه قضائیه:

پرونده روحانی در دادگاه ویژه روحانیت 
بررسی می شود

برخی تلاش کردند نوک پیکان قتل مهرجویی را به 
سمت نظام ببرند

سخنگوی قوه قضائیه درباره اقداماتی که »شایعه سازان در 
جامعه انجام می دهند، به خصوص رسانه های شایعه سازی که 
مبادرت به ابراز مطالب کذب می کنند« گفت: در هفته های 
اخیر و با روی دادن برخی اتفاقات البته تلخ و ناپسند همچون 
قتل یکی از معروف ترین شخصیت های سینمایی کشور 
)داریوش مهرجویی و همسرش وحیده محمدی فر( عده ای 
از افراد و جریانات خاص سیاسی بدون اینکه سند و مدرک از 
حادثه داشته باشند در اقدامی هماهنگ و همسو با جریانات 
ضدمردمی تلاش کردند تا با سرعت از خون به ناحق ریخته شده 
فردی که مشهور است، اهداف سیاسی ناپسندی برداشت کنند 
و نوک پیکان قتل را قبل از پیداشدن سرنخ ها به سمت نظام 
اسلامی ببرند. در صورتی که از همان ابتدای حادثه تمام عوامل 
قضائی و انتظامی در پی دستور قاطع رئیس قوه قضائیه به صورت 
شبانه روزی اهتمام کردند تا ابعاد و زوایای حادثه به سرعت و 
دقت موشکافی کنند. نهایتا پس از ۷۲ ساعت از وقوع حادثه، 
عوامل اصلی شناسایی و بازداشت شدند. مسعود ستایشی 
اظهار داشت: قوه قضائیه نسبت به افراد و برخی رسانه های 
شایعه ساز وارد شده است و ضمن ارائه هشدارهای لازم برای 
تشکیل پرونده برای برخی از آنها اقدام کرد. وی افزود: با مصوبه 
نهادهای مربوطه، اطلاع رسانی در رابطه با این موضوع برعهده 
قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران است و سعی داریم با رعایت 
موازین شرعی، مقررات قانونی و حفظ حریم خصوصی افراد و 
مقتولان اطلاع رسانی به مردم انجام شود. سخنگوی دستگاه قضا 
ادامه داد: اصحاب رسانه مطلع  هستند که در راستای سیاست 
مردمی عدلیه باید به سمت تحقق مردمی سازی برویم. در 
همین راستا اخیرا سومین تور رسانه ای  متشکل از ۶۰ نفر از 
اصحاب رسانه به عنوان دیده بان امین جامعه و عدالت در سفری 
به هرمزگان برگزار شد. نگاه ما به اصحاب رسانه در دوره جدید 
متکی بر همکاری و استفاده از ظرفیت نقد رسانه ها است.  ایجاد 
بسترهای جدید برای آگاهی بخشی عمومی کمک  شایانی 
به مسئولان می کند. وی درباره آخرین وضعیت پرونده های 
کثیرالشاکی از جمله تعاونی کارکنان دادگستری در شهریار 
و  سدید، بیان داشت: در ارتباط با  شرکت سدید در جلسه 
ماقبل دوستان پرسیدند چرا حکم پرونده قطعیت  یافته ولی 
دوباره باید بررسی شود. ما گفتیم که اختیار آن را قانونگذار به 
رئیس قوه قضائیه داده که پرونده های خلاف شرع را به صورت 
فوق العاده  رسیدگی کند. پرونده سدید با حکم شعبه اول دیوان 
عالی تعیین تکلیف شد و حکم را به نفع مردم و سهامداران صادر 
کرد. به طرفیت شرکت سدید اعمال اعتراض شد و درخواست 
ماده ۴۷۷ کردند.  این پرونده با ارجاع ریاست قوه قضائیه به 
معاونت قضائی ارجاع  شد و اعتراض معترض به حکم معاونت 
قضائی وارد دانسته نشد و الان پرونده در مرحله اقدامات بعدی 
است. ستایشی بیان کرد: پرونده کینگ مانی نیز ۴۲۰۰ شاکی  
و ۸ متهم دارد و ۴ جلسه رسیدگی به این پرونده  در شعبه دوم 
دادگاه اقتصادی تشکیل شده است و در مرحله کارشناسی است.  
پس ازتکمیل نظریه کارشناسی موید اتخاذ تصمیم یا صدور رای 
خواهد بود. سخنگوی قوه قضائیه عنوان کرد: معاونت بین المللی 
قوه قضائیه  در نامه ای به گوترش و رئیس شورای حقوق بشر و 
کمیسر عالی حقوق بشر به صراحت خواهان برگزاری نشست 
حقوق بشر و صدور قطعنامه قاطع علیه رژیم صهیونیستی شده 
است. در این نامه برگزاری دادگاه بین المللی و محاکمه مقامات 
صهیونیستی و ورود کمک های انسانی و وصل شدن آب و برق 
و پایان اشغالگری صهیونیست ها مورد تاکید قرار گرفته است. 
همچنین در صدد هستیم مرکز مستندسازی حقوقی جنایات 
رژیم صهیونیستی و شناسایی آمران و مباشران و مرتکبان این 
جنایات از سوی مراکز پژوهشی حقوقی و سازمان های مردم نهاد 
رسانه ها در دیگر کشورها راه اندازی شود. وی درباره برنامه های 
قوه قضائیه برای انتخابات پیش رو اظهار کرد: چند کار موثر در 
این زمینه انجام شده است.  یکی از این کارها  ششمین جلسه 
شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم در مردادماه سالجاری بود 
و دستور کار آن پیشگیری از جرایم انتخاباتی بود. در پی آن  
تصمیماتی در ۱۲ بند اتخاذ شده که جهت اجرا به دستگاه های 
مربوطه ابلاغ می شود. همچنین ستاد پیشگیری و رسیدگی 
به جرایم انتخاباتی از شهریورماه سالجاری در سه سطح ملی و 
استانی و شهرستانی تشکیل شده است. اولین و دومین جلسه 
این ستاد برگزار شد و اصول و راهبردهای پیشگیرانه از موضوع 
جرایم انتخاباتی به تصویب رسید و به دستگاه های مربوطه ابلاغ 
شد.  همچنین جرایم های اولویت دار در قبل و حین و بعد از 
انتخابات احصا شد. وی تاکید کرد: راهبرد اصلی قوه قضائیه 
در این دوره از انتخابات متمرکز بر توجیه و  ارشاد و هشدار 
به تشکل ها و احزاب و گروه ها و نامزدهای انتخاباتی با هدف 
بازدارندگی از جرایم انتخاباتی است. همچنین بررسی جرایم 
انتخاباتی در خارج از نوبت در دستور کار جدی قوه قضائیه است. 
ستایشی درباره آخرین وضعیت پرونده فرزندان معاون اول قوه 
قضائیه گفت: در دو مرحله قبل راجع به این پرونده مطالبی را 
گفتم. اگر اطلاعات جدیدی حاصل شود با رعایت موازین عرض 
می کنم. سخنگوی قوه قضائیه درباره مهران مدیری مجری 
برنامه دورهمی مبنی بر عدم پخش قسمت ششم برنامه و 
مبلغ ۶۰ میلیارد تومان که باید آقای مدیری پرداخت کند و 
تهیه کننده این برنامه هم باید صد میلیارد تومان پرداخت کند 
و آیا پرونده ای در جریان رسیدگی قرار دارد، ابراز داشت:  اگر 
اطلاع و مستندی دارید ارائه دهید و اگر مستندی نیست در این 
مقطع حساس در راستای حفظ و صیانت از امنیت روانی مردم 
اقدام کنید. پرونده  کیفری یا حقوقی در خصوص افرادی که 
اطراف این موضوع واقع شدند، مطرح نشده است. همچنین 
مطابق پیگیری ها، معاون حقوقی صدا و سیما نیز اعلام کردند 
شکایتی طرح نشده است و اگر اختلافی وجود داشته باشد 
در چند جلسه برگزار شده، پیگیری شده است. سخنگوی 
دستگاه قضا درباره پرونده های روحانی و عباس آخوندی در 
دولت قبل تصریح کرد: نسبت به فرد اول اطلاع رسانی کردم. 
ایشان در کسوت روحانیت هستند و پاسخ آن را از دادگاه 
روحانیت بخواهید. نسبت به فرد دوم براساس بررسی هایی که 
داریم پرونده ای در دادسرای تهران تشکیل شده و در مرحله 
تحقیقات مقدماتی است و اگر شرایط اطلاع رسانی فراهم بود، 

عرض می کنم.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: بازهم مانند 
گذشته ادعای برکناری حسین سلاح ورزی از 
ریاست اتاق بازرگانی را منتشر کردند. ادعایی 
که مانند گذشته واقعیت نداشت. اتاق بازرگانی 
ایران مدت هاست به میدان رقابت سیاسی 
تبدیل و گروکشی سیاسی تعریف اصلی برخی 
فعالیت های آن است به ویژه پس از آنکه حسین 
سلاح ورزی به عنوان رئیس آن معرفی شد! از 
همان روز اصولگرایان و رسانه هایشان بر طبل 
مخالفت کوبیدند، مانند ایسنا که نوشت: »انتخاب 
سلاح ورزی در حالی انجام شد که صلاحیت 
وی پیش از این به صورت قطعی از سوی وزارت 
اطلاعات رد شده بود.« حتی سایت دولت، 5 تیر 
در اقدامی قابل تامل نوشت: »با پیگیری های 
انجام  شده، سلاح ورزی از ریاست اتاق ایران کنار 
رفت تا بخش خصوصی از یک حاشیه خودساخته 
نجات یابد.« ۱3 تیر ایسنا در اقدامی قابل تامل 
نامه ای را منتشر کرد و مدعی شد نامه استعفای 
سلاح ورزی است. درآن نامه آمده بود: »به منظور 
فراهم کردن شرایط بهتر جهت فعالیت ها و 
ماموریت های اتاق بازرگانی، به عنوان خانه بخش 
خصوصی ایران، ترجیح اینجانب به این است که 
کناره گیری نمایم.« اما این خبر هم   تکذیب شد!

    بازهم ادعای برکناری سلاح ورزی
عصر دوشنبه، ایسنا با اشاره به جلسه شورای 
عالی نظارت بر اتاق بازرگانی، نوشت: »در مذاکرات 
صورت گرفته در جلسه شورای عالی نظارت بر 
اتاق بازرگانی ایران، اکثریت اعضا ضمن خلاف 
قانون دانستن روند طی شده در انتخاب حسین 
سلاح ورزی به ریاست اتاق ایران در خردادماه 
گذشته، رأی به برکناری وی از مسئولیت اتاق 
ایران دادند.« اما سلاح ورزی این توئیت را منتشر 
کرد: »امروز جلسه شورایعالی نظارت برگزار شد، 
جلسه بدون تنظیم هیچ صورتجلسه و امضا و 
توافقی بعد خروج تعدادی از اعضا، بی نتیجه 
خاتمه یافت. بخش خصوصی ایران همچنان 
در کنار حاکمیت در خدمت به اقتصاد کشور 
فعال است. به خبرسازی های نادرست توجهی 
نکنید.« رسانه های اصولگرا از تکذیب سلاح ورزی 
ناخشنود شدند، چنانکه تسنیم نوشت: »در حالی 
سلاح ورزی رأی اکثریت اعضای شورای عالی 
نظارت برای ابطال انتخابات اتاق بازرگانی را 
تکذیب می کند که اولا شأنی در تکذیب این 
خبر ندارد چرا که قاعدتا کسانی که به ابطال 
این انتخابات رأی دادند می توانند چنین رأیی را 
تکذیب کنند. البته آقای سلاح ورزی در تکذیب 

کردن اخبار درست سابقه درخشانی دارد و 
پیش تر متن استعفای خود از ریاست اتاق بازرگانی 
را هم که در رسانه ها منتشر شده بود، تکذیب کرد 
ولی بعدا مشخص شد که چنین متن استعفایی 
را نوشته ولی با فشار اطرافیان پس گرفته است.«

   اصرار به دخالت در اتاق بازرگانی
دولت به جای همگرایی با بخش خصوصی و 
تمرکز بر تقویت اقتصاد و تولید کشور ماه هاست 
درگیر حواشی انتخابات اتاق بازرگانی ایران شده 
است. دولتی ها هم تمایلی به ماندن سلاح ورزی 
ندارند و ترجیح می دهند ریاست اتاق بازرگانی 
که نهاد خصوصی است با تصمیمات دولت 
همسو باشد. شورای عالی نظارت پس از چهار ماه 
از انتخابات هیات رئیسه اتاق ایران باردیگر برای 
جلسه روز یکم آبان دستور جلسه ای با موضوع 
انتخابات برای اعضا ارسال کرده  بود و سه وزیر 
اقتصادی کابینه که در سال رشد تولید و مهار 
تورم باید انرژی خود را صرف امور تولید کنند، 
بار دیگر قرار  بود در نشستی شرکت کنند که 
مصداق مداخله در امور پارلمان بخش خصوصی 
است. آن هم در شرایطی که اقتصاد کشور در 
دوره حساسی به سر می برد. دیروز سیداحسان 
خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد 
جلسه شورای عالی نظارت برای برکناری رئیس 
اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: هم شخص 
رئیس جمهور و هم ستاد اقتصادی دولت 
به جد قائل هستند اگر به دنبال پیشبرد اهداف 
اقتصادی دولت در بخش تولید، سرمایه گذاری 
و صارات هستیم بدون کمک اتاق های سه گانه 

)تعاون، بازرگانی و اصناف( و انجمن های دیگر 
این اتفاق رخ نخواهد داد. مسائل شخصی و... این 
موضوع را تحت تاثیر قرار نخواهد داد. بر اساس 
گزارش منتشر شده از سوی خبرگزاری مهر وی 
اضافه کرد: نفع همه ما و اقتصاد عمل به قانون 
است. مصوبه ای که داشتیم تاکید بر وجهه 
غیرقانونی بودن رئیس اتاق است. او گفت: با 
توجه به اینکه حدود ۱۰ روز قبل از برگزاری 
انتخابات یعنی ۱۷ خرداد نهاد نظارتی اعلام 
کرده بود که باقی افراد قابل تایید هستند اما در 
مورد یک شخص متعاقبا اظهارنظر خواهد شد. 
بعد از 3 روز )قبل از انتخابات( مجدد اعلام شد که 
صلاحیت ایشان قابل تایید نیست. بنابراین مصوبه 
هیات عالی نظارت آن بود که مصوبات پیش از 
انتخابات اعلام می کردند. وی اضافه کرد: اول آبان 
مصوبه نوشته شد من امضا کردم. رئیس سازمان 
استاندارد هم امضا کرد منتهی زمان می برد که 
همه اعضای جلسه امضا کنند. به محض نهایی 
شدن وزیر صمت به عنوان رئیس هیات عالی 
نظارت مصوبه را اعلام خواهند کرد. اتاق بازرگانی 
به اظهارات وزیر اقتصاد واکنش نشان داد و تأکید 
کرد: به گواه فیلم جلسه و شهادت حاضران، در 
این نشست به دلیل به نتیجه نرسیدن مذاکرات و 
خروج تعدادی از وزرا )از جمله احسان خاندوزی( 
از جلسه، هیچ صورت جلسه مورد توافقی تنظیم و 
امضا نشده و امضای احتمالی هر صورت جلسه ای، 
خارج از جلسه رسمی و به صورت دست گردان، 
غیرقانونی است. بر اساس این بیانیه، وظیفه 
ذاتی اتاق ایران دفاع از حقوق اعضا و موکلان 
خود بر مدار قانون است و لذا هیچ تصمیم یا 

اقدام غیرقانونی موردپذیرش اتاق ایران نیست. 
چنانچه اظهارات وزیر اقتصاد درباره امضای 
صورت جلسه ای برای ابطال انتخابات هیات رئیسه 
اتاق ایران با امضای هر چهار عضو دولتی این شورا 
صحت داشته باشد نیز کماکان به منزله پایان کار 
حسین سلاح ورزی در اتاق ایران نخواهد بود؛ زیرا 
اولا تهیه و امضای صورت جلسه و تصمیم گیری به 
اسم شورای عالی نظارت خارج از جلسه وجاهت 
قانونی ندارد و در ثانی اتاق ایران شکایت خود را 
در مراجع صالحه پیگیری خواهد کرد. نکته قابل 
تامل واکنش سخنگوی دولت بود. علی بهادری 
جهرمی در حساب کاربری خود در توییتر با 
انتشار جمله »ایستادگی بر مُرِّ قانون« به ابطال 
انتخابات اتاق بازرگانی واکنش نشان داد. علی 
بهادری جهرمی، سخنگوی دولت پیش از این هم 
در اظهاراتی درباره ریاست حسین سلاح ورزی 
در جمع دانشجویان دانشگاه بهشتی، گفته بود: 
تکلیف صلاحیت آقای سلاح ورزی کاملا روشن 
است و هیات نظارت که یک نهاد فرا قوه ای است 
به محض تشکیل جلسه ریاست ایشان را تعیین 
تکلیف می کند. دولت به عنوان نهاد نظارتی 
اظهارنظر کرده است و نهاد مربوطه هم در دولت 

شفافیت اعلام کرده که واجد صلاحیت نیست.

   قرار منع تعقیب سلاح ورزی
یکی از  فعالان اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی 
تهران نسبت به تداوم این انتصاب غیرقانونی در 
اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در دستگاه قضایی شکایتی ثبت کرد. شعبه 
۱5 بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه 
۲۸ )جرایم کارکنان دولت( تهران در تاریخ ۲۹ 
شهریور ۱۴۰۲ با بررسی مستندات و لایحه 
دفاعیه ارائه شده توسط وکیل اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی در حکمی اولیه 
»قرار منع تعقیب« صادر کرد که مورد اعتراض 
شاکی قرار گرفت. بازپرس این پرونده در پاسخ 
به شکایت این فعال اقتصادی  مبنی بر تصرف 
غیرقانونی، استفاده غیرمجاز از اموال دولتی، 
انتصاب غیرقانونی، تضییع اموال عمومی و با 
استناد به لایحه دفاعیه وکیل اتاق اعلام کرد که 
انتخابات برگزار شده در اتاق ایران و تعیین رئیس 
آن با رعایت کامل مقررات و وفق مقررات، قانونی 
حاکم بر اتاق ایران به عنوان یک مؤسسه خصوصی 
برگزار شده و به جهت ماهیت خصوصی اتاق های 
بازرگانی ایران، شکایت مطروحه علیه اتاق ایران 
و ریاست آن بی اساس بوده و قرار منع تعقیب 

صادر شد.
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قرار منع تعقیب برای سلاح ورزی صادر شد

اصرار دولتی ها برای حذف مدیر بخش خصوصی!
    وزیر اقتصاد: مصوبه غیرقانونی بودن انتخابات را امضا کردم 

    اتاق بازرگانی: آقای وزیر صورتجلسه امضا نشد

آرمان ملی - حمید شجاعی: اواسط مردادماه سال جاری بود 
که قوه قضائیه لایحه ای را تحت عنوان عفاف و حجاب منتشر و به 
مجلس ارائه کرد که پس از بررسی هایی نمایندگان نظرات موافق و 
مخالف خود را اعلام کردند و در نهایت رای به اصل هشتاد و پنجی 
شدن این لایحه دادند که لایحه عفاف و حجاب در کمیسیون 
مربوطه یعنی کمیسیون حقوقی و فضایی بررسی شود و پس از 
بررسی ها و اخذ نظرات کارشناسان امر؛ این لایحه به صحن علنی 
مجلس آمد و پس از تصویب موافقت شد که 3 سال به صورت 
آزمایشی اجرا شود. لایحه ای که با واکنش های مختلفی روبه رو 
بود. به ویژه بخش جرائم این لایحه که بازتاب های بسیاری داشت. 
جایی که جریمه های سنگینی از 5۰۰ هزارتومان تا ۲ میلیون 
تومان برای بی حجابی، بدپوششی و... در نظر گرفته شده است. در 
این بخش از لایحه آمده است: »وسایل نقلیه موتوری که راننده یا 
راکب یا سرنشین آن مرتکب بی عفتی، کشف حجاب، بی حجابی 
یا بدپوششی شود، توسط مأموران فراجا پنج میلیون ریال جریمه 
می شود.  کلیه جریمه ها یا جزا های نقدی مستند به رأی قطعی 
لازم الاجرا حسب مورد توسط قوه قضائیه یا فرماندهی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران )فراجا( به بانک مرکزی اعلام می گردد. 
بانک مرکزی مراتب را به صورت برخط به تمام بانک ها و مؤسسات 
اعتباری اطلاع می دهد تا از حساب بانکی متخلف یا محکومٌ علیه 
برداشت و به خزانه داری کل کشور واریز شود.« البته انتظار می رفت 
که این لایحه در شورای نگهبان و مجمع تشخیص با اصلاحاتی 

روبه رو شود همین طور هم شد و لایحه برگشت خورد.

  مغایرت با سیاست های کلی نظام 
پس از تصویب لایحه عفاف و حجاب یک نسخه از آن به مجمع 
تشخیص نیز فرستاده شد تا هم عرض با شورای نگهبان به بررسی 
این لایحه و مطابقت آن با سیاست های کلی نظام بپردازد. در 
همین راستا نیز هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص روز دوشنبه 
به بررسی این لایحه پرداخت و در این جلسه ابتدا تبصره ۲ ماده 3۶ 
لایحه »حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب« 
دارای ابهام و مغایر جزء 3 بند ۹ سیاست های کلی نظام قانونگذاری 
شناخته شده بود در دستور قرار گرفت که اعضای هیات عالی نظارت 
این تبصره از ماده 3۶ را دارای ابهام و مغایر با سیاست های کلی 
تشخیص ندادند. سپس اعضای هیات عالی ماده ۴۱ و تبصره های 
آن را پس از بررسی دارای ابهام دانستند و از این حیث مغایر جزء 
۱ بند ۹ سیاست های کلی نظام قانونگذاری شناخته شد. همچنین 
اعضای هیات عالی نظارت در بررسی مواد 5۸ و 5۹ لایحه عفاف 
و حجاب، نظرات موافق و مخالف خود با دیدگاه دفتر هیات عالی 
نظارت که این مواد را به دلیل به کاربردن برخی واژگان مبهم که 
برای آن ها جرم انگاری شده است، مغایر جزء 3 بند ۹ سیاست های 
کلی نظام قانونگذاری شناخته بود، بیان کردند و در مجموعه این 

لایحه برای اصلاح مغایرت ها به مجلس برگشت.
 

  ابهامات 5 گانه شورای نگهبان 
شورای نگهبان که طی چند مدت گذشته به بررسی لایحه 
عفاف و حجاب پرداخته بود تا آن را  از نظر فقهی و شرعی بررسی 

کند نظر خود را نسبت به مصوبه مجلس اعلام کرد. در همین 
راستا سخنگوی شورای نگهبان در نود و نهمین گزارش از سلسله 
گزارش های خود به مردم درباره لایحه عفاف و حجاب توضیحاتی 
ارائه کرد. هادی طحان نظیف گفت: »در هفته های گذشته پس 
از برگزاری جلسات کارشناسی متعدد با صاحب نظران، منتقدان، 
طراحان و نهاد های مخاطب مصوبه در پژوهشکده شورای نگهبان و 
بررسی تفصیلی جوانب فنی، شرعی و حقوقی مفاد آن، در دو مجمع 
مشورتی فقهی و حقوقی در دستور کار شورای نگهبان قرار گرفت. 
با توجه به حجم مصوبه و دقت نظر اعضای شورای نگهبان، بررسی 
آن ۱۰ جلسه شورا را به خود اختصاص داد که در نتیجه این مصوبه، 
واجد ابهاماتی شناخته شد.« وی افزود: »عمده ابهامات و ایرادات 
شورای نگهبان را می توان در موارد ذیل دسته بندی نمود: روشن 
نبودن مرز های ضوابط مصوبه در برخی موارد، عدم تعریف برخی 
تعابیر و اصطلاحات تفسیربردار، ابهام در نسبت برخی از احکام 
مصوبه با مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و مغایرت برخی 
مواد با اصل ۷5 قانون اساسی به جهت افزایش هزینه های عمومی یا 
کاهش درآمد های عمومی بدون پیش بینی طریق تامین یا جبران 
آن.« آن طور که سخنگوی شورای نگهبان گفته است:  یکی از 
پرتکرارترین ایرادات شورای نگهبان به این مصوبه، عدم شفافیت 
مرز های ضوابط پیش بینی شده در مصوبه است. از طرفی طبق گفته 
وی اگرچه این مصوبه، در قالب لایحه به مجلس ارسال شده است، 
لیکن مواد متعددی در مجلس به آن اضافه گردید که برخی از آن ها 
منجر به افزایش هزینه ها یا کاهش درآمد های عمومی شده است. 

»آرمان ملی« بازگشت لایحه عفاف و حجاب به مجلس را بررسی می کند:

مغایرت های مجمع؛ ابهامات شورای نگهبان
      لایحه حجاب نرفته برگشت خورد

شفاف سازی »هزینه های انتخاباتی« 
در بن بست؟ 

کولیوند: عجولانه تصمیم گرفتند

مجلس  کاندیداهای  ثبت نام  امروز،   
دوازدهم به پایان می رسد. ثبت نام از کاندیداها 
نیز براساس قانون جدید انتخابات به شیوه 
الکترونیکی برگزار می شود. اما در همین قانون 
جدید نیز اشاراتی به شفاف سازی هزینه های 
انتخاباتی شده و برمبنای آن هر کاندیدا ملزم 
به ارائه یک شماره حساب برای فعالیت های 
انتخاباتی اش شده است. نمایندگان از اصلاح 
قانون انتخابات پشیمان شدند اما آیا این قانون 
جدید مسیر ورود پول های کثیف به انتخابات 
را مسدود می کند؟ آیا از رانت مالی در انتخابات 
جلوگیری می کند؟ محمدجواد کولیوند، نماینده 
ادوار مجلس معتقد است: قانون جدید انتخابات 
امکان مبارزه با فساد و رانت مالی را ندارد. او در 
گفت وگو با خبرآنلاین تاکید دارد باید کف و 

سقف هزینه های انتخاباتی روشن شود.
 آقای کولیوند! در این دوره از انتخابات 
و  انتخابات  جدید  قانون  براساس  و 
انتخاباتی،  هزینه های  شدن  شفاف 
ثبت نام کنندگان باید یک شماره حساب 
را جهت تبلیغات انتخاباتی معرفی کنند 
تا هزینه های آنها مورد بررسی قرار گیرد، 

ارزیابی شما از این موضوع چیست؟
قبلا چنین چیزی در رابطه با اینکه نامزدهای 
انتخاباتی شماره حسابی را مشخص کنند و از 
آنجا هزینه کنند تا قابلیت حسابرسی داشته باشد 
وجود نداشت اما در قانون اخیر که در سال ۱۴۰۲ 
توسط نمایندگان محترم مجلس تصویب شده 
و به تایید شورای نگهبان هم رسیده، هر نامزد 
انتخاباتی باید یک شماره حسابی را مشخص 
کند که مشخصا بگوید هزینه های تبلیغاتی از 
طریق آن حساب پرداخت می شود. معتقدم این 

طرح موفقیت آمیز نیست و کارآمد نخواهد بود.
  ایرادات وارد شده به این  طرح 

چیست؟
هزینه  سقف  و  کف  زمانی که  تا  چون 
انتخاباتی مشخص نشود نمی توان در مورد 
آن تصمیم گیری کرد، اولا شما باید بدانید هر 
کاندیدا در کلانشهرها چقدر باید هزینه کند 
و هزینه معقول چقدر است؟ در شهرهای 
کوچک تر هم همینطور. مثلا در استان هایی 
مثل تهران که وسعت کار بالاست چقدر باید 
هزینه کنند؟ یا نماینده ای که می خواهد از 
شهرستان بافق، مهاباد، ابرقو، خاتم و مهریز 
بیاید چقدر باید هزینه کند، در مجموع فاصله 
این شهرها ۲۶۰ کیلومتر است و این شهرها با 
این مسافت فقط یک نماینده دارند. این نماینده 
اگر بخواهد در این شهرها دفتر انتخاباتی بگیرد، 
باید برایش مشخص شود که تا چه مقدار می تواند 

هزینه کند و سقف هزینه را بداند.
   پس از نظر شما با اصلاحیه جدید 
شفاف سازی هزینه ها چندان امکان پذیر 

نیست و ...
بررسی اینکه هر نماینده چقدر هزینه کرده 
است سخت است، من مثلا می آیم و به این ها 
می گویم 5۰۰ میلیون تومان هزینه کردم، 5۰۰ 
میلیون هم از نگاه آنها هزینه زیادی است؛ آن 
وقت چطوری می خواهند بگویند شما چرا اینقدر 
هزینه کردی؟ شما قبلش به من نگفتی که من 
چقدر باید هزینه کنم. به نظر من در حقیقت در 
دایره انتخابات امسال اینکه بیاییم و یک شماره 
حساب بدهیم حالت خوبی ندارد و موفقیت آمیز 

نخواهد بود.
    در این بین تکلیف حامیان کاندیداها 
کسی  هر  حال  هر  به  می شود؟  چه 
طرفدارانی دارد. آن ها هم باید پولشان 
را واریز کنند در آن حساب یا این که 

می توانند جداگانه خرج کنند؟
الان قانون می گوید حامیان هم هزینه ها را به 
این حساب بریزند در حالی که خیلی از طرفداران 
پول نمی ریزند و می روند متریال تهیه می کنند؛ 
بنر می زنند، عکس می زنند، صندلی می گیرند، 
جا اجاره می کنند و اصلا قرار نیست طرفداران 
بیایند و پول بدهند. خیلی از طرفداران نمی آیند 
پول رایج کشور را در آن حساب بریزند و بگویند 
تو برو خودت خرج کن؛ یک فردی دفتر و جایی 
دارد که یک هفته تا ۱۰ روز در اختیار نماینده 
می گذارد که این حرکت به نوعی خودش کمک 
مالی به نماینده می شود. یکی دیگر صندلی اجاره 
می کند و هزینه های جاری دفاتر مثل چای، 
قند، شیرینی و... را خیلی ها خودجوش تامین 
می کنند و اصلا به آن کسی که می خواهد نامزد 

انتخاباتی باشد پولی پرداخت نمی کنند.
   پس در مجموع این طرح در راستای 
اعمال شفافیت در هزینه های انتخاباتی 
و جلوگیری از ورود پول های کثیف به 
انتخابات کارآمدی لازم را نخواهد داشت؟

من استنباطم این است که اگر قرار است 
این طرح موفقیت آمیز باشد باید صفر تا ۱۰۰ 
آن را پیش بینی کنند. الان من به شما بگویم 
شما بیا یک شماره حساب به من معرفی کن، 
هزینه هایت را از اینجا تامین کن، من هزینه 
معقولم چقدر است؟ معلوم نیست کف و سقف 
هزینه من چقدر است؟ من می توانم دو میلیارد 
خرج کنم، می توانم ۱۰۰ تومان خرج کنم. 
این طرح خوبی نیست و حالا این شماره برای 
من است، ممکن است دوستان من خودشان 
بخواهند هزینه های دیگری برای من انجام 
دهند؛ آیا من آن ها را هم باید بیاورم و به ریال 
تبدیل کنم و به این حسابم تبدیل کنم؟ اصلا 
چنین چیزی در قانون نیامده است. این نشان 
می دهد که دوستان ما یک قدری عجله کرده اند 

و عجولانه تصمیم  گرفته اند.
تربیت نیرو برای 
فضای مجازی 

دولت درصدد تربیت نیرو در حوره فضای مجازی است. 
محمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: یکی از 
ویژگی هایی که برنامه هفتم دارد این است که ما دوره های 
قبل را آسیب شناسی کردیم که چرا اهداف و آرمان هایی 
که نوشته می شود عملیاتی نمی شود. ما باید بعد از گذشت 
5 سال ببینیم که از یک نقطه ای حرکت کردیم و به یک 
نقطه ای رسیدیم که قابل قبول است و رضایتمندی مردم 
جلب شده است. در مجموع اهداف خوبی تنظیم شده 
است و سیاست های ابلاغی تبدیل به قانون می شود و در 
برنامه قرار می گیرد و ما فکر می کنیم با همکاری نهادها 
و دستگاه ها گام های بلندی برداشته خواهد شد و با عمل 

به این برنامه یک گشایش اقتصادی را شاهد خواهیم بود.

نرخ بیکاری به 
پایین ترین حد 
از 1384 رسید

مرکز آمار اعلام کرده بود در بهار ۱۴۰۲ نرخ بیکاری جمعیت 
۱5ساله و بیشتر ٨,۲ درصد و نرخ مشارکت اقتصادی ۴۱.۲درصد 
بوده است. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی از آن است 
که این شاخص، نسبت به فصل مشابه در سال قبل ، یک واحد 
درصد کاهش یافته است. دیروز سخنگوی دولت دیرور هم 
نرخ بیکاری ۷.۹ درصدی تابستان امسال را کمترین میزان این 
شاخص از سال ۱۳٨۴ تاکنون اعلام کرد. علی بهادری جهرمی 
نوشت: بنابر گزارش مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری در تابستان 
سال ۱۴۰۲ به ۷.۹ درصد کاهش یافته است. این کمترین نرخ 
بیکاری به ثبت رسیده از سال ۱۳٨۴ تاکنون به حساب می آید. 
مسیر حمایت از اشتغال زایی و فعال کردن کسب وکارهای راکد 

و نیمه فعال با قوت ادامه خواهد داشت.


